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§ 50. Прыметнікі з суфіксамі ацэнкі,  
сфера іх ужывання, правапіс

311. ПрачыÏаÆÓÂ Ìары сÈовазÈучÚннÜ�. ­асÏÈумачÓÂ розніÓу � значÚн�
нÜÒ аÁнаÇаран�выÒ ÌрымÂÏніÇа�.

цёплыя	рукавіцы	—	цёпленькія	рукавіцы
стара́я	хата	—	старэнькая	хата
высокая	вежа	—	высачэнная	вежа
доўгі	тунэль	—	даўжэзны	тунэль
вялікая	вольха	—	вялізная	вольха

¼ÇіÜ суфіÇсы наÁаÛÓь значÚннÛ ÌрымÂÏніÇа� аÁÓÂнні ÌамÜнÕаÈьнасÓі
 
ÌавÂÈі чаÈьнасÓі 

Суфіксы	ацэнкі	надаюць	значэнню	прыметнікаў	дадатко­
выя	адценні:
x� ласкальнасці	 або	 памяншальнасці	 (меншай	 меры	 якас­

ці)	 —	 суфіксы	 �еÄьÁ�
 �ÔÄьÁ�
 �аÄьÁ�
 �ават�:	 новеÄьÁі,	

даражÔÄьÁі,	свежаÄьÁі,	нізкаваты;

x� павелічальнасці	 (высокай	меры	якасці)	—	суфіксы	 ��зÄ�
 

�ÔзÄ�
 �озÄ�
 �еÄÄ�
 �ÔÄÄ�:	 вял�зÄы,	 глыбаÍÔзÄы,	 высозÄы, 

здаравеÄÄы, шыраÍÔÄÄы;

x� ласкальнасці і	 высокай	 меры	 якасці —	 суфіксы	 �ÊтÁ�
 

�ютÁ�
 �ÊсеÄьÁ�
 �юсеÄьÁ�:	 ціхÊтÁі,	 бялютÁі,	 ціхÊсеÄьÁі,	

малюсеÄьÁі.
Суфіксы	�еÄьÁ�
 �ÔÄьÁ�
 �аÄьÁ�
 �ÊсеÄьÁ�
 �юсеÄьÁ� пішуцца	

з	мяккім	знакам.

312. ®ÌіÕыÓÂ сÇазы
 усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары. �базначÓÂ суфіÇ�
сы аÓÚнÇі ÌрымÂÏніÇа�. ¼ÇіÜ аÁÓÂнні Üны наÁаÛÓь значÚннÛ Ìры мÂÏніÇа� 

1.	 �нуткія,	 тонен..кія,	 бы	 бяро..кі,	 дз..ўчаты	 вы́сыпалі	 на		
сц..нічную	 пляцоўку	 (¡� АдамовіÍ)�	 �.	 Пас..рэдзіне	 вострава	
расце	некалькі	в..лізных	старых	ялін	(В� Вольскі)�	�.	¶зычок	у	
вужыка	 чорнен..кі,	 вочкі	 малюсен..кія,	 як	 макавінкі,	 жоўтыя	
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вушкі	—	як	в..сновы	кураслеп	(А� �ароўскі)�	�.	У	паветры	была	
страшэнная	духатам	—	нібыта	збіралася	на	дождж	(М� ­арот)�	

	­асÏÈумачÓÂ ÌраваÌіс сÈо� з ÌрысÏа�нымі зычнымі.

313. °ÏварыÓÂ і заÌіÕыÓÂ ÌрымÂÏніÇі ÌавоÁÈÂ ÌраÌанаваныÒ сÒÂм. �ба�
значÓÂ суфіÇсы аÓÚнÇі ÌрымÂÏніÇа�.

У	з	о	р:	 тонкі	�  

танюткі

тоненькі

танюсенькі

�ютÁ�

�еÄьÁ�

�юсеÄьÁ�

дробны	�  
�ютÁ�

�юсеÄьÁ�

цёмны	�  
�ават�

�еÄьÁ�

тоўсты	�  
�еÄьÁ�

�ÔзÄ�

высокі	�  
�ават�

�ÔÄÄ�

¼ÇіÜ  з  уÏвораныÒ  вамі  ÌрымÂÏніÇа�  маÛÓь  ÌамÜнÕаÈьна�ÈасÇаÈьныÜ
 
ÌавÂÈічаÈьныÜ аÁÓÂнні значÚннÜ 

¤ Áвума ÌрымÂÏніÇамі з суфіÇсамі аÓÚнÇі сÇÈаÁзіÓÂ  і заÌіÕыÓÂ сÇазы.

Прыметнікі	з	суфіксамі	ацэнкі	шырока	выкарыстоўваюцца	
ў	мастацкім	 і	 гутарковым	стылях.	¶ны	выступаюць	вобраз­
ным	сродкам	характарыстыкі	персанажаў,	прадметаў	і	з’яў.

314. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ВызначÓÂ ÜÀо сÏыÈь і ÏыÌ. ¼ÇоÆ часÏÇі нÂ ÒаÌаÂ 
� ÏÚÇсÓÂ 

�жэк	—	унікальныл	 сабака.	Нема..чыма	вызначыць	яго	па­
роду.	 ¶на	 нейкая	 змешаная.	 Мордачка	 вострая,	 як	 у	 аўчаркі,	
толькі	др..бнейшая,	малая.	Тулава	доўга..,	а	лапкі	кароткія,	як	
у	 таксы.	 Цёмная	 поўсць	 калматая,	 як	 у	 ёркшырскага	 тэр’ера.	
Натура	 незл..слівая,	 дружалюбная,	 як	 у	 лабрадора.	 А	 чорныя 
вочкі	заўсёды	хітрыя,	як	у	дварняка	(Паводле �� ПрыгодзіÍа)�
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¤аÌіÕыÓÂ ÏÚÇсÏ
 усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары і замÜнÜÛчы выÁзÂ�
ÈÂныÜ ÌрымÂÏніÇі аÁнаÇаран�вымі ÌрымÂÏніÇамі з суфіÇсамі аÓÚнÇі.

¼Ç Ìа�ÌÈываÈа на змÂсÏ ÏÚÇсÏу замÂна ÌрымÂÏніÇа� 
	ПрасÇÈанÜÆÓÂ назо�ніÇ сабака.

 315. ®ÇÈаÁзіÓÂ і заÌіÕыÓÂ нÂвÜÈіÇі ÏÚÇсÏ v аÌісаннÂ своÆсÇаÆ Ãыв�Èы 
з выÇарысÏаннÂм ÌрымÂÏніÇа� з суфіÇсамі аÓÚнÇі.

	
Націск	 у	 прыметніках	 з	 суфіксамі	 �еÄьÁ�
 �ÔÄьÁ�
 �аÄьÁ�	

па́дае	 на	 той	 склад,	што	 і	 ў	 прыметніках,	 ад	 якіх	 яны	 ўтво­
раны:	сла́бы	 (пад	націскам	першы	склад)	—	 сла́бенькі,	малы́	
(пад	націскам	другі	склад)	—	мале́нькі,	малады́	(пад	націскам	
трэці	склад)	—	маладзе́нькі.

316. ¤аÌіÕыÓÂ сÇазы
 уÏвараÛчы аÁ ÌрымÂÏніÇа�
 ÕÏо � ÁуÃÇаÒ
 Ìры�
мÂÏ ніÇі з суфіÇсамі  -еньк-, -эньк-, -аньк-.

1.	Маці	падала	мне	 заклеены	(белы)	 канверт	(А� �ароўскі)�	
�.	Пасыпаў	(дробны), (густы)	сняжок	(µ� Колас)�	�.	Ля	маладзіка	
скакала	(малая)	зорка,	(вострая),	як	іголачка	(�� Пташнікаў).	
�.	(£ізкая)	 паўразбураная	хатка	 за	высахлым	садам	нагадвала	
сабою	пакінутую	(старую)	бабульку	(¡� АдамовіÍ)�	�.	Варушы­
ся,	гэй,	не	бойся,	конік	мой	(сівы)�	(µ� Колас)�

ПасÏа�ÓÂ наÓісÇ у ÌрымÂÏніÇаÒ з суфіÇсамі аÓÚнÇі.

§ 51. Прыметнікі з суфіксам �сÁ�, іх правапіс

317. ­азÀÈÂÁзьÓÂ сÒÂмы.

брат суседбрацкі суседскі

юнаÁ Êранцузюнацкі Êранцузскі

ÍытаÎ £ясвіжÍытацкі нясвіжскі

купец �обруÏкупецкі добруÏскі

�	сÁ �	сÁ

¼ÇоÆ ÈіÏараÆ 	ÈіÏарамі
 у ÌрымÂÏніÇаÒ
 уÏвораныÒ Ìры ÁаÌамозÂ суфіÇ�
са -ск-
 ÌÂраÁаÛÓÓа сÌаÈучÚнні зычныÒ на сÏыÇу марфÂм� а
 тс, кс, чс, цс; 
б
 дс, зс, жс, шс 

Націск у прыметніках з суфіксамі �еÄьÁ�
 �ÔÄьÁ�
 �аÄьÁ�
па́даепадаепа на той склад, што і ў прыметніках, ад якіх яны ўтво­
раны: сла́бы (пад націскам першы склад) — сла́бенькі, малы́
(пад націскам другі склад) — мале́нькі, малады́ (пад націскам
трэці склад) — маладзе́нькі.
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